
 
学号：28020051403257 
 

厦门大学 
博士学位论文 

 

 

厦门大学文化的历史与解读 
The History ＆ Reading of the Culture of Xiamen University 

 

 
郑宏 

 

 

 

 

 

指 导 教 师： 潘懋元教授 

专 业 名 称 ：高等教育学 

论文提交时间：2008 年 5 月 

论文答辩时间：2008 年  月 

学位授予日期：2008 年  月 

厦
门
大
学
博
硕
士
论
文
摘
要
库

brought to you by COREView metadata, citation and similar papers at core.ac.uk

provided by Xiamen University Institutional Repository

https://core.ac.uk/display/41411359?utm_source=pdf&utm_medium=banner&utm_campaign=pdf-decoration-v1


厦
门
大
学
博
硕
士
论
文
摘
要
库



 
厦门大学学位论文原创性声明 

 

 

兹呈交的学位论文，是本人在导师指导下独立完成的研究成

果。本人在论文写作中参考的其他个人或集体的研究成果，均在

文中以明确方式标明。本人依法享有和承担由此论文产生的权利

和责任。 

 

 

 

                     声明人（签名）： 

年    月    日 

 

厦
门
大
学
博
硕
士
论
文
摘
要
库



厦
门
大
学
博
硕
士
论
文
摘
要
库



厦门大学学位论文著作权使用声明 
 

本人完全了解厦门大学有关保留、使用学位论文的规定。厦

门大学有权保留并向国家主管部门或其指定机构送交论文的纸

质版和电子版，有权将学位论文用于非赢利目的的少量复制并允

许论文进入学校图书馆被查阅，有权将学位论文的内容编入有关

数据库进行检索，有权将学位论文的标题和摘要汇编出版。保密

的学位论文在解密后适用本规定。 

本学位论文属于 

  1、保密（√  ），在 3  年解密后适用本授权书。 

  2、不保密（  ） 

（请在以上相应括号内打“√”） 

 

 

作者签名：      日期：  年 月 日 

导师签名：      日期：  年 月 日 

厦
门
大
学
博
硕
士
论
文
摘
要
库



厦
门
大
学
博
硕
士
论
文
摘
要
库



 

摘  要 

 

大学文化研究既是一个理论问题，又是一个实践问题。学术界至今关注较多

的是它的一般的抽象的理论探讨，而作为文化研究的特色和独具魅力的个案研究

还未得到足够重视。本论题来源于“中国大学文化百年研究”的子课题，即“中

国大学文化百年研究的厦门大学个案”。作为本论文研究个案的厦门大学文化有

其厚重的历史感和鲜明的个性，不但对传承和创新厦门大学文化有重要的现实意

义，而且能为中国特色大学文化的研究提供一个典型个案，同时以文化为主线是

校史研究独特的视角，能够加深人们感受大学校史的魅力。 

本论文中的大学文化概念是指以大学为载体，通过历代师生的传承和创造，

为大学所积累的物质成果和精神成果的总和，它主要包括四个方面的内容：大学

环境文化、大学精神文化、大学制度文化、大学行为文化。在此概念基础上，综

合运用叙事研究方法、个案分析法、历史文献法、访谈法和比较研究法对厦门大

学文化进行了解读，主要包括： 

第一章，厦门大学文化的历史沿革。论述厦门大学环境文化、精神文化、制

度文化、行为文化的形成与发展，纵向追溯厦门大学文化的渊源和历史沿革，透

视八十多年的文化线索。 

从第二章到第五章，分别阐述了厦门大学的环境文化；厦门大学的精神文化；

厦门大学的制度文化和厦门大学的行为文化。 

第六章，厦门大学文化的主要特征。在前面有关论述的基础上，总结嘉庚

文化是厦门大学文化 鲜明的特色；而厦门大学文化的核心则是“自强不息、

止于至善”；厦门大学文化富有一种人文气质；同时厦门大学文化具有地域的特

征和局限性，厦门大学既是“南方之强”，具有面向海洋的宽阔胸怀，又不可避

免潜存着一种小岛意识。 

结语，提出应以文化自觉意识建设厦门大学文化。 

本论文研究之价值不在于对大学文化理论本身的论述和创新，而是运用现有

的文化理论和高等教育学理论，对厦门大学文化作相对深入全面的考察和解读，

并总结出厦门大学文化的主要特征，提出如何建设厦门大学文化的一些思考，具

有一定的理论价值和现实意义。 
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可能的创新在于： 

一、第一次以文化为主线把握厦门大学发展史； 

二、第一次从横截面考察厦门大学文化的各个方面，包括环境文化、精神文

化、制度文化和行为文化，而不是纵向叙述厦门大学的历史； 

三、本研究是把厦门大学文化作为一个典型个案的校本研究，大量采用教育

叙事的研究方法，在方法论上有一定新意，突破一般的定量研究或理论思辨范式，

有助于实现大学文化研究理论与实践的结合。 

 

 

关键词：文化；历史；厦门大学 
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Abstract 
 

University culture research involves both theoretical and practical issues. The 
academic community, so far, focus more on theoretical aspects, while neglecting case 
studies, which are unique to cultural research. The topic of this thesis is taken from “a 
case study of Xiamen University(XMU)”, a sub-project of “Research into China’s 
Centennial University Culture”.The culture of XMU is knowm for its rich and 
distinctive historic heritage. So the case study of XMU culture in this thesis is not 
only instumental in carrying on the culture in an innovative way, but also can provide 
a typical case for research in China’s centennial university culture. In addition, a 
research into the university’s history with the focus on its culture can help people get a 
profound understanding of its charm and magnificance. 

The university culture in question refers the totality of material and spiritual 
wealth that is created and accumulated by generations of students and faculty with the 
university as its carrier. It covers mainly four areas, environmental culture, spiritual 
culture, institutional culture and behavioural culture. Based on this, an integrated 
approach of narrative research, case analysis, literature research, interview, and 
comparative study is employed in reading XMU culture. The outline of this thesis is 
as follows: 

Chapter One Evolution of XMU culture. By tracing back to its origin, this 
chapter sorts out the formation and 80 odd-year evolution of the environmental 
culture, spiritual culture, institutional culture and behavioural culture of XMU. 

From Chapter Two to Chapter Five ,environmental culture of XMU, spiritual 
culture of XMU, institutional culture of XMU and  behavioural culture of XMU are 
fully discussed respectively . 

Chapter Six Main Charateristics of the culture of XMU. A conclusion is drawn 
based on previous chapters that the main feature of XMU culture is Tan Ka Kee 
culture. “Pursue excellence, Strive for perfection” forms the core of the 
humanism-soaked school culture. However, it is also stamped with local geographical 
and cultural charateristics. Well-known as “the Best University in South China”, it 
boasts a ocean-vast open mind and also inevitably suffers from insularity due to its 
geographical location on an island in Southeast China. 

The Conclusion,  puts forward that cultural developmemt of XMU be 
developed through a cultural consciousness. 

The research value of this thesis does not lie in the innovative elaboration on 
university culture theories but in its comprehensive and in-depth review and 
interpretation of XMU culture by combining current cultural theories and theories of 
higher education studies. It summarizes the main features of XMU and produces ideas 
on cultural development of XMU, which are signifiacant in both theoretical and 
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practical terms. 
Possible innovations of this thesis consists in the following: 
First, the development of XMU is reviewed within a cultural context for the first 

time. 
Second, a latitudinal research is carried out in every aspect of XMU culture, 

including environmental culture, spiritual culture, institutional culture and behavioural 
culture, instead of a longitudinal account of XMU history. 

Third, with XMU culture as a typical case study, this thesis employs a 
considerable amount of educational narrative research rather than quantitive and 
speculative research. Therefore, it is innovative in methodological sense and is 
conducive to the combination of theories and practices in university culture research. 

 
 
Key words: Culture ; History; Xiamen University 
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